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گفت وگو با حامد عنقا

فیلمنامه نویسی که نمی تواند فیلم خشن ببیند
 حامد عنقا، فیلمنامه نویس��ی اس��ت که با »قلب یخی« 
اولین سریال شبکه نمایش خانگی شناخته شد و به شهرت 
رس��ید. س��ریالی که برای اولین ب��ار به س��راغ موضوعاتی 
همچون شیطان پرستی و فراماس��ونری رفته بود. هرچند 
که حاش��یه های فراوان آن س��ریال نگذاش��تند درنهایت 
»قلب یخی« سرنوشت خوبی پیدا کند اما عنقا به راهش ادامه 
داد. او به تازگی سریال معمایی- پلیسی»انقلاب زیبا« را که 
قصه آن پیرامون حوادث انقلاب 57 می گذرد به کارگردانی 
بهرنگ توفیقی روی آنتن شبکه یک سیما برده است، در کنار 
این موضوع تأکید کارگردان س��ریال و بازیگرانی همچون 
شقایق فراهانی و علیرضا کمالی پور بر این که حضور حامد 
عنقا به عنوان فیلمنامه نویس مهم ترین نقطه قوتی بود که 
به خاطرش حض��ور در »انقلاب زیب��ا« را پذیرفتند، بهانه ای 
شد تا به س��راغ این فیلمنامه نویس جوان بروم و با او درباره 
این سریال صحبت کنم. فیلمنامه نویسی که در تمام طول 
گفت وگ��و با صراحت به تمام س��والاتم پاس��خ داد و قبل از 
ش��روع این مصاحبه تأکید کرد که هیچ خط قرمزی ندارد. 
عنقا بخش زیادی از موفقیت »انقلاب زیبا« را مدیون رامین  
عباس��ی زاده، تهیه کننده س��ریال می داند و معتقد است، 
هیچ وقت سفارشی فیلمنامه نمی نویسد یا به سراغ موضوعی 
که به آن علاقه مند نیست، نمی رود. یکی از ویژگی های جالب 
او این اس��ت که تاثیرگذاری آثار هنری که تا به حال دیده یا 
خوانده همانند نمایشنامه ای که در این مصاحبه به آن اشاره 
شده را کتمان نمی کند و ترسی از آن ندارد که بگوید ممکن 

است تحت تأثیر هرکدام از آنها قرار گرفته باشد. 
چرا اسم این س�ریال را »انقلاب زیبا« گذاشتید؟ به 
نظر شما چقدر نوشتن درباره موضوع»انقلاب اسلامی« 
با توجه به حساسیت هایی که در این زمینه وجود دارد، 

سخت است؟ 
در کشور ما، روی هر موضوعی حساسیت وجود دارد. اسم 
این سریال، »انقلاب زیبا« شد چون یکی از شخصیت های اصلی 
قصه ما یعنی »زیبا« به خاطر اتفاقاتی که در طول سریال برایش 
می افتد، دچار تغییرات درونی می شود و به نوعی در شخصیت 
او انقلابی رخ می دهد. از طرفی این اسم دارای ایهامی بود که 
به موضوع سریال هم ربط داشت، چون ما در این سریال درباره 

بخش ناگفته ای از انقلاب 57 صحبت می کنیم. 
درباره بخش دوم س��والتان باید بگویم ک��ه موضوع تاریخ 
شفاهی چند سالی است که باب شده، من هم یکی از کسانی 
هستم که به صورت جدی خاطرات شخصیت های مختلف را 
در دوره های قبل و بعد از انقلاب از هر دسته و گروهی مطالعه 
می کنم و کارهای مستندی که در این زمینه ساخته می شود را 
می بینم. اما آن چیزی که به من انگیزه داد تا درباره این موضوع 
بنویسم، جریاناتی است که در خارج از کشور و شاید هم به نوع 
دیگری در داخل کشور به دنبال محبوب سازی و زدایش بعضی 
از واقعیت های تاریخی برای نسل جدید است که آن دوران را 
تجربه نکرده اند. باید در این جا تأکید کنم که نوشتن درباره این 
موضوع را کسی به من سفارش نداده، این قصه خودم بود که 
با تهیه کننده، رامین عباسی زاده آن را مطرح کردیم و در ادامه 
مورد استقبال مدیر شبکه یک قرار گرفت. هرچند که وقتی 
وارد نوشتن فیلمنامه شدم، »انقلاب زیبا« از آن چیزی که روز 

اول فکرش را کرده بودیم، سریال متفاوت تری شد. 
ب�ا ای�ن ح�ال ش�ما همیش�ه روی موضوع�ات 
حساسیت  برانگیزی دست می گذارید، مثلا در سریال 
قبلی تان »قلب یخی« به سراغ مقوله شیطان پرستی و 
فراماسونری ها رفته بودید. آیا دلیل این که سراغ چنین 

موضوعاتی می روید، این نیست که پارتی دارید؟
نه، پارتی ندارم. علاوه بر این حتی فشار بیشتری روی من 
نسبت به دیگر نویس��نده ها وجود دارد. با این حال، من مانند 
دیگر نویسنده ها به سراغ نوشتن موضوعات عادی تر نمی روم 
و سال هاس��ت که با خودم قرار گذاش��تم، کاری که بقیه هم 
می توانند بنویسند را ننویسم. برای همین است که می بینید 
دس��ت روی موضوعاتی می گذارم که مدل خودم هس��تند. 
چند شب پیش یک تله فیلم از تلویزیون پخش شد و یکی از 
دوستان به سازندگان آن تله فیلم گفته بود که تله فیلم ات را 
مدل حامد عنقایی نوشتی. به همین دلیل فکر می کنم، مدل 
من )سبک ش��خصی( کم کم دارد ش��کل می گیرد. در وهله 
دوم به نظرم موضوع باید ارزش پرداختن داش��ته باشد، مثلا 
درمورد »قلب یخی« که به آن اشاره کردید، من در آن سریال 
به موضوعاتی پرداختم که فکر می کردم سی وچند  سال است 
که گفته نش��ده و ما باید درباره آنها حرف بزنیم. اما متاسفانه 
دولت سابق با حساسیت زیادی که درباره فصل دوم آن سریال 
نشان داد و بخش زیادی از آن س��ریال، حدود 200 دقیقه، را 
قلع و قمع کرد، باعث شد تا آن تاثیری که مدنظرمان بود، اتفاق 
نیفتد. هرچند که درنهایت مخاطب حرفی که می خواستیم 
بزنیم را فهمید. نکته بعدی این اس��ت که بعد از 16، 17 سال 
کار کردن در این زمینه، دیگر باید مدیرها و تهیه کنندگان ما 
را بشناس��ند و بفهمند باید به چه کسی اعتماد کنند و درباره 
چه کسی نگران باشند. آنها با جهان ذهنی من آشنا هستند، 
می دانند که دستورپذیر نیستم ولی در بیشتر مواردی که به 
آدم ها به صورت دستوری گفته می شود، می تواند عقاید من 
هم در آن نهفته باش��د و نکته مهم تر این که من اگر به کاری 
اعتماد نداشته باش��م، نمی توانم درباره آن بنویسم. با این که 
یک فیلمنامه نویس حرفه ای هستم، اما در این زمینه خودم 
را آماتور حفظ کرده ام. یعنی درباره آن موضوعی که از ته دل 
مشتاقش هس��تم و دوس��ت دارم فیلمنامه می نویسم نه آن 
موضوعی که لزوما برای کسب درآمد باشد. به نظرم وقتی به 
این شیوه عمل می کنی، بخش مالی زندگی ات هم خیلی بهتر 
تأمین می ش��ود. من آدم هایی که درباره فقر در نویسندگی 
حرف می زنند را نمی فهم��م، چون چیزی که تاکنون تجربه 
کرده ام، متفاوت بوده و م��ن هرچیزی در زندگ��ی ام را از راه 
نوشتن و انجام کار فرهنگی به دست آوردم. من پارتی نداشتم، 

فقط کارم را درست انجام می دهم. 
با توجه به صحبت های شما، متن »انقلاب زیبا« هیچ 

تغییری نداشته است؟
ببینید از سریال ما چیزی کم نشده و ممیزی در آن بسیار 
بس��یار کم بوده. از ط��رف دیگر باید بگویم، مدیران فش��ار و 
حساسیت زیادی روی این سریال داش��تند، در موارد زیادی 
اعمال نظر شده یا آنها توصیه ای داش��تند که من هم تلاش 
کردم تا آن توصیه ها را در متن به کار گیرم اما اگر در فرم کلی 
سریال این تغییرات به چش��م نمی آید، به دلیل تفاوت من با 
دیگر نویس��نده ها در برخورد با این اعمال نظرات اس��ت. اگر 
مدیران دستوری می دهند که من ناچار هستم اعمالشان کنم، 
حتی اگر برخلاف میل باطنی ام باشد، بازهم تلاش می کنم آنها 

را از فیلتر خودم بگذرانم و آن نظرات را از جنس قصه کنم. برای 
عده ای سوء تفاهم پیش آمده بود که به ما چیزی نگفتند و از 
اول همه چیز توافق ش��ده بود. چون درنهایت همه آن چیزی 
که ما نوشتیم پخش شد. جالب است که حتی چند روز پیش 
در مصاحبه یکی از بازیگران سریال می خواندم که گفته بود، 
ما از روز اول همه قصه را می دانس��تیم، اما اصلا این طور نبود. 
درواقع من از قسمت چهارم مسیر قصه را به طورکلی عوض 
کردم و از پایان قصه تا لحظه ای که پرینت فیلمنامه به دست 
کارگردان نرس��ید که درحال تصویربرداری قسمت هفدهم 
بود، جز من، تهیه کننده و مدیر ش��بکه کسی خبر نداشت. 
یکی از این تغییرات که هنگام نوش��تن فیلمنامه انجام شد، 
زنده ماندن جاوید بود. چون از اول قرار نبود شخصیت جاوید 
در طول داستان زنده بماند و من از قسمت پنجم یا ششم بود 
که تصمیم گرفتم، او را زنده نگه دارم. خود من همچنان باید 
در روند نوشتن یک قصه شگفت زده شوم تا بتوانم مخاطبم را 
هم شگفت زده کنم. و الا سریال ما هم همانند دیگر سریال ها 

می شد. 
در سریال »انقلاب زیبا« شاهد نگرش جدیدی نسبت 
به شخصیت ها هستیم، بیشتر شخصیت های اصلی 
در این س�ریال چند وجهی هستند مثلا ما می بینیم 
که جابر، ساواکی سابق در مقابل دخترش، زیبا شبیه 
همه پدرانی اس�ت که ما در اطرافمان می شناس�یم. 
بیشتر شخصیت ها، چه مثبت و چه منفی در طول قصه 
می توانند اشتباه کنند. در صورتی که پیش از این ما در 
سریال های تلویزیونی ش�اهد بودیم که شخصیت ها 
به دو گروه مثبت و منفی مطلق تقس�یم می ش�دند و 
هرگز ویژگی خوبی در شخصیت های منفی نشان داده 
نمی شد. شما از نشان دادن یک ساواکی به این شکل 

نترسیدید؟
فکر می کنم درحال حاضر این ذهنیت ها شکس��ته، همه 
ما می دانی��م خونخوارترین و جلادتری��ن آدم ها هم بعدهای 
متفاوتی دارند، حتی اگر به سراغ قصه های کهن برویم، مثلا 
در قصه »هزار و یک ش��ب« پادش��اه جوانی وجود داشت که 
هر ش��ب زنی را در اختیار می گرفت و بعد او را می کشت، اما 
زمانی که با شهرزاد روبه رو ش��د و قصه های او را شنید، بعد از 
مدتی عاشق او ش��د و از ازدواجش با شهرزاد صاحب فرزندی 
هم شد. س��اواکی هم مثل همه ما انسان است، فقط به خاطر 
این که او س��اواکی است نمی شود ماشین کشتن باشد. شاید 
همیشه ممیزی ها این تصور را در ما ایجاد کرده اند که وقتی 
درباره هر شخصیت منفی حرف می زنیم، طوری آن شخصیت 
را نشان دهیم که انگار درباره آدم کاملا متفاوتی حرف می زنیم. 
ولی من فکر می کنم زمانی که تو به عنوان نویس��نده کارت را 
درس��ت انجام دهی و شخصیت درس��ت آدم ها را در قصه ات 
به مدیر نش��ان دهی، او هم همین تعقل و درایت را دارد. این 
موضوعات در خیلی از موارد ب��ه مدیر و ممیزی ربطی ندارد، 
بیش��تر اوقات به تصورات ذهنی من نویسنده برمی گردد که 
آن ش��خصیت را اش��تباه طراحی می کنم. بله، جابر ساواکی 
اس��ت. حتی در »انقلاب زیبا« ما این تصور را ایجاد کردیم که 
نه تنها او س��اواکی است، بلکه س��اواکی خیلی خونریزی هم 
بوده و شاید پدر حامد، نامزد زیبا را هم کشته باشد. اما او هم 
مانند هر پدری شب که به خانه می آید، دختربچه کوچکش 
را دوس��ت دارد در آغوش بگیرد. اصلا در نتیجه عشق به یک 
زن است که بچه به وجود می آید. اینها وجوه مختلف انسانی 
است که همه ما آن را داریم. زمانی که من پشت میز می نشینم، 
یک فیلمنامه نویس حرفه ای هستم اما وقتی با بچه ام حرف 
می زنم که یک فیلمنامه نویس نیستم. بنابراین این موضوع 
به مدی��ران و ممیزی ها ربط زیادی ن��دارد، ما فکر کردیم که 
مدیران این طوری خوش شان می آید، برای همین به این شکل 
برایشان نوشته ایم و هیچ وقت به آنها فرصت ندادیم تا با طرح و 

نوشته بهتری روبه رو شوند. این را در تعریف مدیران نمی گویم، 
چون تا دلت بخواهد مدیر بد و ناکارآمد هم داریم. در هر صورت 

فکر می کنم زمانه هم کمی عوض شده. 
مجید واش�قی یا همان س�رگرد بهرام�ی، در یکی 
از مصاحبه هایش گفته که ما س�عی داش�تیم پلیس 
کاریزماتیک را در این س�ریال نش�ان دهی�م، اما در 
»انقلاب زیبا« ما چنین پلیس�ی را نمی بینیم. به غیر از 
سرگرد، بیشتر مامورهای پلیس دایم درحال اشتباه 
هس�تند و س�اواک در خیلی از موارد جلوتر از پلیس 
اس�ت، به نظرتان واقعا پلیس کاریزماتیک را نش�ان 

دادید؟
اگر می خواس��تیم که پلیس کاریزماتیک را نش��ان دهیم 
که مجید واش��قی آن را بازی نمی کرد. )خن��ده( نه، به نظرم 
پلیس های قصه ما، پلیس های واقعی جامعه هستند. همیشه 
س��عی می کنم آدم های قصه هایم نمونه ای از آدم های واقعی 
باشند. برای پلیس واقعی هم بارها پیش می آید که دزدی از 
دس��تش در برود، قاتل را نتواند پیدا کند و پرونده تا مدت ها 
حل نشده باقی بماند، گاهی هم پیش می آید که پرونده ای را 
در عرض یک هفته حل کند. اما بیشتر باید به این نکته مهم 
توجه کنیم که روزی بزرگی در این مملکت گفت جنگ نرم 
وجود دارد و ما باید مراقبت کنیم. کس��انی که این جنگ نرم 
را راه می اندازند، آدم های به ش��دت باهوش و زرنگی هستند. 
شما نمی توانید بگویید یک افسر آگاهی در یک شب می تواند 
تمام نقشه های کسانی که سال ها نشس��ته اند، فکر کردند و 
برنامه ریخته اند را حل کند. آن وقت مثل فیلم ها و سریال های 
دهه60 ما می ش��د که یک رزمنده ایرانی، به تنهایی پادگان 
عراقی ها را قلع و قمع می کرد و پیروز برمی گش��ت. اگر واقعا 
این طور بود که جنگ 8 س��ال ادامه پیدا نمی کرد. نکته مهم 
بعدی این است که هرچقدر دشمن یا ضد قهرمان شما بزرگتر 
باشد، قصه ش��ما جذاب تر و دیدنی تر خواهد ش��د. اگر قرار 
باشد یک آدم خنگ باشد و پلیس هم به سرعت از ماجرا سر 
دربیاورد و او را دستگیر کند، پس ببخشید شما برای چی باید 
هر شب سریال تماشا کنی؟ من تحت قرارداد نیروی انتظامی 

نبودم که بخواهم پلیس کاریزماتیک را نشان دهم. 
به نکته جالبی اش�اره کردید، گاهی پیش آمده که 
در س�ریال های روز دنیا ش�اهد بودیم که ش�خصیت 
ضد قهرمان دوست داشتنی است و پلیس هم همیشه 
پیروز نیس�ت. اما به نظر می رس�د در ایران هیچ وقت 
نمی توانیم ضد قهرمان را از چنگ پلیس برای همیشه 

بیرون  بیاوریم. 
البته در س��ریال »قلب یخی« ضد قهرمان درنهایت پیروز 
می شد، اگر وزارت ارش��اد با س��ریال آن کار را نمی کرد. این 
مش��کل وجود دارد، بیشترش هم ربطی به سانس��ور ندارد. 
می خواهم تأکید کنم که ممیزی مردم، گروه ها و دسته های 
مختلف، منتقدان و همکاران به شدت سهمگین تر از ممیزی 
است که دستگاه دولتی یا صداوسیما انجامش می دهد. مثلا 
در همین س��ریال »انقلاب زیبا« سکانس��ی داشتم که خیلی 
حساس بود و اگر خودم مدیر بودم، اجازه پخشش را نمی دادم، 
اما مدیر شبکه موافقت کرد. حالا شما بیا اگر توانستی بازیگر 
را راضی کن ک��ه آن را برایت بازی کن��د، بازیگری که خیلی 
هم ادعای روشنفکری اش می ش��ود. این مشکل شخصیت 
اجتماعی ما است، والا بسیار پیش آمده در نظام هاي ادبی دنیا 
ضد قهرمان ها الگو هستند، مثلا»مکبث« قهرمان است یا ضد 

قهرمان؟ 
به نظر ش�ما با توجه به نظام ساختاری و فرهنگی ما 

راهکاری برای حل این موضوع وجود دارد؟
نه، در کش��ور ما هیچ وق��ت راهکاری وجود ن��دارد، چون 
همه چیز بین انسان با یک انس��ان دیگر رخ می دهد. من در 
یک زمان درست، در یک مکان درست با یک مدیر بسیار عاقل 

و فهمیده به اس��م مهدی فرجی، به همراه مدیر گروه سریال 
فهمیده ای به نام رحمان سیفی آزاد که خودش فیلمنامه نویس 
اس��ت و تهیه کننده ای مثل رامین عباس��ی زاده که تا امروز 
ش��بیه اش را ندیده بودم، روبه رو ب��ودم. در این مملکت هیچ 
دستور  العمل کاری وجود ندارد، همه چیز بین انسان هاست. 
مهدی فرج��ی به من و رامین عباس��ی زاده اعتماد می کند و 
نتیجه اش این می شود که ما می توانیم در »انقلاب زیبا« تابوها 
را بشکنیم. اگر به جای فرجی و سیفی آزاد، افراد دیگری بودند، 

قطعا ما هم مثل بقیه می شدیم. 
جب�ار آذین، منتق�د س�ینما و تلویزی�ون در یک 
گفت وگو اشاره کرده که ش�ما داستان این سریال را با 
نگاهی به فیلم »مرگ دوشیزه جوان« رومن پولانسکی، 
ک�ه او هم از روی نمایش�نامه ای به همین ن�ام از آریل 
دورفمن ساخته، نوشته اید. چقدر این موضوع را قبول 

دارید؟
اول بای��د بگویم که من فیلم »مرگ  و دوش��یزه« را ندیدم، 
اما نمایش��نامه آقای دورفمن را با ترجمه حش��مت کامرانی 
خوانده ام و این نمایش��نامه یکی از محبوب ترین نوشته های 
زندگ��ی ام اس��ت و اصلا کتم��ان نمی کنم که ای��ن موضوع 
ممکن است در پس ذهن من بوده باشد. اما خط و روند قصه 
»انقلاب زیبا« هیچ ارتباط آگاهانه ای به »مرگ و دوشیزه« ندارد، 
ولی این سریال نتیجه تأثیر آگاهانه یا ناآگاهانه همه فیلم ها، 
س��ریال ها و کتاب هایی اس��ت که دیدم و خوان��دم. من این 
صحبت آقای آذین را به عنوان یک تعریف در نظر می گیرم و 
باعث افتخار من است اگر تحت تأثیر نوشته دورفمن باشم که 
یکی از نویسنده هایی است که حاضرم تا آخر عمر هر چیزی 

می نویسم، ادای دینی به او باشد. 
پی�ش از س�ریال »انقلاب زیب�ا« ش�ما در س�ریال 
»قلب یخی« هم داستانی معمایی را حول محور یک قتل 
نوشته بودید، چقدر پرداختن به این موضوع به رشته 

تحصیلی شما که حقوق قضایی است، ارتباط دارد؟
بگذارید از این جا ش��روع کن��م، در س��ریال »انقلاب زیبا« 
صحنه های بسیار خشنی به تصویر کشیده شد. در »قلب یخی« 
هم یکی از خشن ترین سکانس های بعد از انقلاب را داشتیم. 
منظورم آن سکانس��ی است که حس��ین یاری شکم زنش را 
می درد و از آن بدت��ر آن دختربچه کوچک را آنچنان به دیوار 
می کوبد که ما صدای شکستن استخوان هایش را می شنویم. 
من به شدت از این سکانس ها می نویس��م اما خودم تا به حال 
نتوانسته ام چنین سکانسی را ببینم. شاید باورتان نشود اما تا به 
امروز هیچ فیلم خشنی را نتوانستم تماشا کنم و اگر در فیلم یا 
سریالی به یک صحنه خشن برسم، صورتم را برمی گردانم. در 
»انقلاب زیبا« هم شما به شدت صحنه های خشنی می بینید، اما 
من آنها را نگاه نمی کنم. به همین دلیل انتخاب این موضوعات 
هیچ ربطی به حقوق قضایی و رشته تحصیلی ام ندارد. شاید آن 
بخش روانی ام که نمی تواند دیدن این چیزها را تحمل کند، 
خودش را با نوشتن این سکانس ها به این شکل ارضا می کند. 

من در نوشتن صحنه های عاشقانه هم همین مشکل را دارم. 
یعنی صحنه های عاشقانه را نمی توانید ببینید؟

نه، صحنه عاش��قانه نمی توانم بنویسم. اگر در کارهایم هم 
دقت کنید، صحنه های عاش��قانه ام همیش��ه خیلی واقعی 
نیستند و بیشتر اسطوره ای هستند. من نمی توانم آن چیزی 

که در زندگی شخصی ام تجربه می کنم را بنویسم. 
پس هیچ وقت به سراغ نوشتن درباره یک موضوع 

عاشقانه نمی روید؟
چرا اتفاقا الان درحال نوشتن هستم. 

وقت�ی خودت�ان می گویی�د نمی توانی�د، چط�ور 
می خواهید بنویسید؟

هفته ای یک بار پیش روانپزشک می روم. 
جدی؟

بله، ج��دی! من هفته ای یک بار پی��ش دکتر مجتهدزاده، 
روانش��ناس و متخص��ص مغز و اعص��اب برای روان��کاوی و 
روان درمان��ی م��ی روم، چ��ون الان دارم یک کار عاش��قانه 

می نویسم. 
حالا تأثیر خوبی هم روی نوشتن شما داشته؟

من که نمی توانم نظر بدهم. 
پس باید منتظر باش�یم تا ببینیم چقدر روی ش�ما 

تأثیرگذار بوده. 
به هر حال اسم این فیلمنامه »نازلی« است و فکر می کنم بعد 
از 16، 17  سال فیلمنامه نویس��ی، همه جان و انرژی ام را دارم 

داخل این فیلمنامه می ریزم. 
یعنی درحال به چالش کش�یدن خودتان هستید؟ 

این فیلمنامه معمایی نخواهد بود؟
نوشتن کارهای معمایی- پلیسی برای من، مثل راه رفتن است 

اما در فیلمنامه »نازلی« خودم را به یک چالش اساسی کشیدم. 
برگردی�م ب�ه بح�ث قبلی م�ان، ش�ما در یک�ی از 
مصاحبه هایتان درباره »قلب یخی« گفته بودید: »بعضی 
از پرونده های خوب مثل پرونده ش�هلا جاهد را دنبال 
کردم، حتی در دادگاهش هم حضور داش�تم و شاهد 
محاکمه اش بودم. من در رشته حقوق درس خواندم و 
یاد گرفته ام که به سهولت درباره آدم ها قضاوت نکنم.« 
حالا می گویید معمایی- پلیسی نوشتن تان ربطی به 

رشته تحصیلی تان ندارد؟
بالاخره اگر 4، 5  سال در دانش��کده حقوق درس خواندن 
آن قدر هم تأثیر نداش��ته باش��د که پس من اش��تباه کردم 
رفتم حقوق خواندم. اما باید بدانید که حقوق بیش��تر سنت 
خانوادگی ام بوده، نه عشق زندگی ام! تحصیلات من بیشتر در 

حوزه ادبیات، الهیات و معارف بوده است. 
پس نگویید اصلا تأثیرگذار نبوده!

بله، اما این موضوع خیلی طبیعی اس��ت، ممکن است من 
در یک تاکسی بنشینم و آن راننده هم روی من تأثیر بگذارد. 

س�ریال »نردبام آس�مان« که به دلیل ساعت پخش 
بد خیلی دیده نش�د، هیچ ربطی ب�ه »انقلاب زیبا« یا 
»قلب یخی« نداش�ت. ش�ما از آن دس�ت نویسنده ها 
نیستید که چیزی دغدغه تان باشد که در تمام آثارتان 

نمایان شود؟ 
همه این سریال ها دغدغه ام بوده که در قالب های مختلف 

خودش را نشان داده است. 
منظورم این است که حلقه ای وجود دارد که بشود با 

آن، همه آثارتان را به هم وصل کرد؟
شاید بتوانم بگویم در همه این آثار جست وجو برای یک معنا 
وجود دارد. یک انسان سرگشته که به دنبال رسیدن به آرامش 
اس��ت. خود من همان آدم هس��تم که دربه در آرامش است و 

هیچ وقت تابه حال آن را پیدا نکرده ام. 

یادداشت

گاهی یک رخداد سیاسی مثل 
انقلاب تنها بهانه و فرصتی 
می شود تا آدمی از درون 

دچار تغییر و دگردیسی شود 
و درنهایت نگاهش به خود، 
زندگی و جهان پیرامونش 

تغییر کند. چه بسا کسانی که 
در پی تغییر جهان بودند اما 

درنهایت به تغییر خود بسنده 
کرده و دریافتن انقلاب درونی 
نقطه عزیمت و چه بسا نقطه 
عطف یک رخداد اجتماعی یا 

انقلاب سیاسی باشد 

بازخوانی روانشناختی سریال انقلاب زیبا

همه چیز از درون آغاز می شود

سیدرضا  صائمی
منتقد  تلویزیون

حتی اگر از دنیای سیاس��ت و بازی ه��ای آن دل 
خوشی نداش��ته باش��ی یک روزی یک جایی، زلف 
زندگیت به زلف سیاس��ت گره می خ��ورد! و حتی 
اگر در رقابت سیاس��ی به بازی گرفته نشوی ممکن 
است درگیر بازی سیاست شوی! از سیاست گریزی 
نیست. سایه آن به حدی بلند است که از سر هر کسی 
رد ش��ود. باید کمی از این هم جلوتر رفت. سیاست 
لزوما به مبارزه مس��لحانه و تظاه��رات و انتخابات 
و انقلاب محدود نمی ش��ود. گاهی س��ایه سیاست 
نه بر س��ر و صورت که بردل و سیرت او می نشیند و 
تحولات اجتماعی بیش از آن که تجلی بیرونی پیدا 
کند به یک تجربه و تغییر درونی منجر شود. سیاست 
نه فق��ط حکومت و نظام مدیریتی که گاه س��احت 
فردی را تحت تأثیر خود قرار داده و دچار دگردیسی 
می شود. گاهی یک رخداد سیاسی مثل انقلاب تنها 
بهانه و فرصتی می شود تا آدمی از درون دچار تغییر و 
دگردیسی شود و درنهایت نگاهش به خود، زندگی 
و جهان پیرامونش تغییر کند. چه بس��ا کسانی که 
در پی تغییر جهان بودند اما درنهایت به تغییر خود 
بسنده کرده و دریافتن انقلاب درونی نقطه عزیمت 
و چه بسا نقطه عطف یک رخداد اجتماعی یا انقلاب 
سیاسی باشد. رویکرد سریال انقلاب زیبای بهرنگ 
توفیقی به نگارش حامد عنقا با ای��ن رویکرد و نگاه 
به قصه خود نگریسته و بیش از آن که آن  را قصه ای 
اجتماعی - سیاسی دانست باید قصه ای فردگرایانه 
در نظر گرفت که بر مبنای مولفه های روانشناختی 
قصد دارد زندگی درونی دختری به ن��ام زیبا )آزاده 
صمدی( را روایت کند. داستان ها و فیلم و سریال های 
مختلفی در ارتباط با انقلاب و حوادث و رخدادهای 
آن ساخته شده که غالبا س��ویه سیاسی - معمایی 
داش��ته و کمت��ر از منظر جامعه ش��ناختی و حتی 
روانشناسی به این موقعیت خاص تاریخی، آدم های 
انقلابی و مناس��بات عاطفی - انسانی آن نگریسته 
شده اس��ت. مجموعه انقلاب زیبا تلاش کرده تا این 
خلأ را پر و از زاویه متفاوتی به آن بنگرد تا درواقع بین 
انقلاب به مفهوم اجتماعی - سیاس��ی آن با انقلاب 
به معنای روانش��ناختی و تحولات درونی و رفتاری 
انس��ان ها پیوند زده و قصه خود را روایت کند. شاید 
به همین دلیل است که به نظر می رسد این قصه از 
پیچیدگی بیشتری برخوردار بود و وجوه معمایی آن 
پررنگ است. به عبارت دیگر می توان گفت مجموعه 
انقلاب زیبا یک داستان پلیسی، اجتماعی – سیاسی 

و معمایی اس��ت که محور آن 
شخصیت زیبا )آزاده صمدی( 
اس��ت ک��ه از رهگذر س��یر 
تحولات شخصیتی او می توان 
ب��ه بازخوانی وقای��ع تاریخی 
پیرام��ون او دس��ت زد و ادعا 
کرد که این مجموعه حرکت 
از فردیت به جمعیت است و از 

تحولات فردی به تاریخی. 
روانش��ناختی  تأوی��ل  در 
مفهوم انقلاب در این سریال 
می تواند به دو س��احت توجه 
ک��رد ک��ه فرآیند و پروس��ه 
انقلاب و تجربه زیسته فردی- 
اجتماعی آن را به دو ش��کل 
پی می گیرد. ب��ه عبارت بهتر 
می توان ب��رای ای��ن قصه دو 
تأویل نظری قایل ش��د. یکی 

این که انقلاب سیاس��ی به واسطه تغییر و تحولاتی 
که در س��احت اجتماعی ایجاد می کند بر س��احت 
فردی س��نگینی کرده و آن دچ��ار تحرک و پویایی 
در جهت انطب��اق خود با واقعی��ت بیرونی می کند 
و به همی��ن دلیل تحولات درونی ی��ا ذهنی در فرد 
صورت می گیرد و رویکرد دوم این که مفهوم انقلاب 
و مسائل آن در بستر این قصه ضرورت ثانویه داشته 
و در اولویت دراماتیک اثر نیست بلکه قرار است سیر 
تحول درونی ش��خصیت با ماهیت این مفهوم گره 
خورده و به درک عینی مخاطب از تجربیات انتزاعی 
زیبا کمک کند و درنهایت یک رابطه دیالکتیکی بین 
ساحت فردی و اجتماعی آن برقرار شود. داستان این 
سریال درباره زیبا و حامد زوجی است که به تازگی 
عقد کرده اند و قرار است به زودی با هم ازدواج کنند. 
این زوج درحال سپری کردن روزهای خوش زندگی 
هستند اما بازگشت پدر زیبا موجب بروز اتفاقاتی در 
رابطه این دو نفر می شود. این بازگشت پدر مسائلی را 
ایجاد می کند که بسیاری از ارتباط ها را تحت الشعاع 
خود قرار می دهد. در حقیقت این داستان خط اصلی 

قصه است. به واسطه اولویت این فردیت و برجستگی 
خوانش روانش��ناختی از قصه، سریال انقلاب زیبا از 
روایت های ایده آلیستی و سوبژکتویته در بسط درام 
پرهیز می کند. اساس��ا یکی از مهم ترین ضعف های 
سریال های انقلابی، فروغلتیدن در گنده گویی های 
کلام��ی و دیالوگ پردازی های ش��عاری اس��ت که 
خوشبختانه در این مجموعه به خوبی کنترل شده 
و هرگونه نگاه ایده آلیس��تی و کنش آرمانگرایانه در 
موقعیت های درام و کنشمندی های آن صورت بندی 
ش��ده اس��ت. فارغ از صورت تاریخی قص��ه باید به 
شخصیت پردازی ها اشاره کرد که تا حدود زیادی تا 
این جای کار توانس��ته در حافظه تصویری مخاطب 
ثبت شود مثل شخصیت صفر با بازی مجید مظفری 
یا خود زیبا با بازی آزاده صمدی، همچنین حامد با 
بازی علیرضا کمالی نژاد و پدر زیبا با نقش آفرینی آتیلا 
پس��یانی. وجوه معمایی قصه نیز با رمزگشایی های 
فردی که واجد ویژگی های روانش��ناختی است در 
قصه و قهرمان��ش تجلی می کن��د. هویت معمایی 
قصه تصنعی و ساختگی نیست و ستون و پایه های 
محکمی دارد. وجوه معمایی - تاریخی س��ریال گاه 
مخاطب را به یاد مجموع��ه کارآگاه علوی می اندازد 
که مخاط��ب را نیز با ح��دس و گمان های مختلف 
همراه کرده و از این طریق ضمن حفظ س��رگرمی، 
او را به ش��کل درون��ی و ذهنی تری ب��ا قصه درگیر 
می کند. به همین دلیل اس��ت که اگ��ر مخاطب با 
سریال همراه شود به شکل مستمر آن را دنبال کرده 
و قصه به اصطلاح واجد کشش دراماتیکی است. این 
موقعیت را تصور کنید که جابر بعد از سال ها به کشور 
بر می گ��ردد و به صورت مرموزی به قتل می رس��د. 
هیچ کس نمی داند قاتل کیست و به مخاطب هیچ 
کد یا نش��انه ای برای معرفی قاتل ارایه نمی شود. از 
همین قسمت اول هر کس��ی که در ارتباط با جابر 
بوده، می تواند قاتل او باشد از همسر زیبا که معتقد 
است پدرش در زندان های رژیم پهلوی توسط جابر 
شکنجه و شهید ش��ده تا خود زیبا که سال ها پیش 
پدرش او و مادرش را رها کرده و رفته اس��ت و هرچه 
داس��تان جلوتر م��ی رود از دلایل قات��ل بودن یک 
شخصیت کاسته می شود، اما شخصیت های دیگر 

بیشتر در مظان اتهام قرار می گیرند. 
سویه روانشناختی سریال انقلاب زیبا را می توان 
در دو س��احت به ش��کل موازی تاویل ک��رد. یکی 
انقلاب درونی زیباس��ت که وجوه فردگرایانه دارد و 
دوم روانشناسی اجتماعی مفهوم انقلاب و سیاست 
است و این که از حیث روانشناختی این رخداد مهم 
جامعه شناختی را بازنمایی کند. شاید در نگاه اول به 
نظر برسد نویسنده با ترکیب و مونتاژ ژانرهای مختلف 
قصد داش��ته بر جذابیت قصه 
بیفزای��د و به همی��ن دلیل به 
هر ژانری چن��گ انداخته تا به 
این مقصد برسد اما محصول 
کار واج��د هویت یکدس��ت و  
هارمونی بین ژانری اس��ت که 
درنهایت موج��ب وصله پینه 
ش��دن ی��ا ش��کل گیری یک 
فیلمنامه الصاقی نمی ش��ود و 
یکپارچگی و انس��جام خود را 
از دس��ت نمی دهد بلکه قصه 
به لایه ه��ای در ه��م تنیده و 
دهلیزواری بدل می ش��ود که 
ذهن مخاطب را با خود درگیر 
کرده و همراه می کند. ش��اید 
به همین دلی��ل اگر مخاطب 
اتفاقی این مجموعه باش��ید 
درک موقعیت ها و آدم هایش 
کمی دش��وار به نظر برس��د و این البته خوب است. 
سریال های تلویزیونی باید به گونه ای ساخته شوند 
که ماجراهای آن چنان در هم تنیده و حلقه ای است 
که اگر یک قس��مت را از دست بدهی رشته کلام از 
دستت خارج می شود. انقلاب زیبا واجد تکثر و تعدد 
خرده روایت ها و اتفاقات و کاراکترهایی است که هم 
از یک سو ریتم مناسبی به قصه و روایتش می دهد و 
هم مخاطب را از حیث ذهنی درگیر ماجرا می کند. 
تلاش��ی کنش��گرانه تا مخاطب ب��رای درک فیلم 
دست به کنشمندی ذهنی زده و   حتی در خوانش 
شخصی خود به نوعی این انقلاب زیبایی شناختی 
و انتزاعی را در همذات پنداری روانشناسانه تجربه 
کند. انقلاب زیبا شاید یک تلنگر دراماتیک به انسان 
معاصر امروز اس��ت که می تواند از دل رخدادهای 
س��یاره به تجربه رخدادی تازه که همان تحولات 
درونی و رفتارشناس��انه است برس��د. انقلاب زیبا 
روایت بی نقضی نیس��ت اما قصه زیبایی را روایت 
می کند که از تاریکی به روشنایی و زیبایی هدایت 

می شود. 
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